
Stran 174. 

Deželni zbor kranjski. 
14. seja dne 3. maja. 

Začetkom seje je deželni predsednik odgovoril na 
interpelacijo v zadevi razširjenja ljubljanske gimnazije in 
zgradbe posebnega poslopja. Povedal je, da se gimnazija 
s prihodnjim letom razširi in tudi poslopja zanjo zgradi. 

Zajedno je pojasnil, da je okrajni glavar v Postojni 
glede škode, ki jo je toča prouzročila na Vipavskem, po
stopal po njegovem nazoru povsem pravilno. 

Zbornica je potem sprejela predlog Pfeiferjev glede 
protokoliranja malih obrtnikov in trgovcev ter po poro
čilu poslanca Murnika dovolila „Glasbeni Matici" še 
1200 K redne podpore in 2000 K izredne. Dramatičnemu 
društvu se je dovolilo posojila 6000 K. (Poročevalec 
Hribar). 

Kazne prošnje učiteljskih društev v zadevi plač, 
ustanovitve meščanskih šol itd. so bile za sedaj odklo
njene. (Poročevalec Višnikar). 

Odobril se je proračun normalnošolskega zaklada, 
ki izkazuje potrebščine 935.866 K, pokritja pa 48.190 K. 
Na Kranjskem je nastavljenih 628 učiteljskih oseb. 

A ustanovitvi kmetijske šole na Gorenjskem je po
ročal vitez Langer. Sklenilo se je, ustanovitvi v zgor
njem delu Gorenjske tako šolo in naročilo deželnemu 
odboru, da izvrši vse dotične priprave. 

Odobril se je zakon o preložitvi deželne ceste mej 
Litijo in Šmartnim. (Poročevalec Povše), 

Zakonski načrt glede zgradbe vodovoda v Novem 
mestu, za katerega bo dežela plačala 148.800 E, je bil 
odobren. (Poročevalec dr. Papež). 

Poslanec M urnik je poročal o prošnji občine 
ljubljanske glede vračanja potresnih posojil. Sklenilo 
se je prositi vlado, da jemlje kar mogoče ozir na 
prošnjo za odpis ali olajšave, da raztegne vračanje 
na 20 let in odpiše za ta čas obresti, da odpiše ljub
ljanski občini posojenih 50.000 gld. ter preloži vračanje 
posojila 450.000 gld. do 1. 1915. 

Po poročilu poslanca Hr ibar ja se je za vodovod 
v Kranju zagotovilo podpore 25% od svote 570.000 K. 

Koncem seje je poslanec Kalan interpeliral radi 
postopanja okrajnega glavarstva v Kranju radi vodo
vodnih obravnav v Tržiču. 

15. seja dne 4. maja. 
Začetkom seje je bil sprejet nujni predlog, naj se 

naroči deželnemu glavarju, da sporoči cesarju čestitke 
Vojvodine kranjske povodom njegove 70letnice. 

O proračunu je poročal poslanec Hribar. O njem 
se je razvila daljša deloma politiška debata. Govorili so 
poslanci Luckmann, Hribar , Bož ič , P o v š e , 
Lenk, S c h w e g e l , Šubic , dr. Schaf fer , Murnik 
in drugi. 

Potrebščina znaša 3,044.339 K, pokritje 375 813 K. 
Primanjkljaja je 2,668.526 K. V pokritje tega nedostatka 
se bo pobirala: a) 40 °/0 doklada na užitnino od vina, 
vinskega in sadnega mošta ter od mesa; b) samostojna 
naklada od likerja in poslajenih pijač po 30 K od hekto • 
litra in od drugih žganih tekočin 30 K od hektoliterske 
stopinje; c) naklado od piva po 2 K od hektolitra in 
d) 40 % priklada na direktne davke. Računa se, da bo 
država od osebnega davka plačala deželi 76.000 K, 
ostali nedostatek pa se pokrije iz blaga j niče. 

Odobrila so se potem razna poglavja letnega poro
čila deželnega odbora. 

Pri tej priliki ja poslanec Hribar predlagal, naj 
se vlada pozove, da pri prihodnjem ljudskem štetju zapi
suje naradnost, ne občevalnega jezika. Ta predlog se je 
odkazal upravnemu odseku. 

Po nasvetu deželnega odbora je bilo potem skle
njeno, da se ne odpravijo dijete deželnih poslancev. 

Mlekarski zadrugi v Ledinah se je dovolila 1200 K 
brezobrestnega posojila. (Poročevalec dr. Majaron). 

Ljubljanski občini se je dovolilo najeti 30.000 K 
državnega brezobrestnega posojila. (Poroč. Murnik). 

Po dolgi debati je bil končno sprejet predlog, da 
se občina Draga izloči iz kočevskega okraja in priklopi 
ribniškemu 

Koncem seje je poslanec Pfeifer ugovarjal, da se 
na dnevni red prihodnje seje postavi razprava o deželnem 
kulturnem svetu. Po dolgi burni debati je bil sprejet 
nujni predlog dr. Tavčar ja , da se v prihodnji seji 
vrši ta razprava. 

16. seja dne 5. maja. 
V tej seji je bilo po dolgi formelni in nekoliko 

krajši splošni razpravi sklenjeno, da se začne razprava 
o zakonu glede ustanovitve deželnega kulturnega sveta. 
V to debato je posegel tudi poslanec Murnik, ki je 
podal obširno sliko o delovanju in o uspehih kmetijske 
družbe. 

Katoliški poslanci se specijalne debate niso udele
žili — poročal je grof Barbo — in so z glavarjem vred 
bili ves čas odsotni. 

Zbornica je potem odobrila novi zakon o uredbi 
zrastvene službe (poročevalec Lenarčič) , in sprejela 
Hribarjev predlog glede ljudskega štetja na kar se je 
z običajnimi Slava-klici na cesarja zaključilo zasedanje. 


